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Stem de Veluwe 

 

Na de verkiezingen vorige maand stuurde de VeluweAlliantie een brief, een 



2

 

position paper en een korte video naar alle Veluwse (in)formateurs met het 

dringende verzoek om in de gemeentelijke bestuursakkoorden het belang van de 

Veluwe én de Veluwse samenwerking op te nemen. 

In de video benadrukken Commissaris der Koning John Berends, onze 

Alliantievoorzitter Willem Bijleveld, wethouder en lid van de VeluweBoard Didi 

Dorrestijn en Tweede Kamerlid Chris Stoffer deze oproep. 

Ter inspiratie stuurden we ook de fraaie Landschapsbiografie van de Veluwe en 

een doosje Veluwse wolfjes (bonbons) mee. 

Het filmpje, de brief en de position paper vind je op Veluwe op 1. 

   

Veluws gastheerschap 

 

Leuk! Naar de Veluwe. Ontspannen wandelen, lekker eten, een gezellig stadje 

bezoeken… . Je googelt wat en gaat op pad. ‘Prima,’ zegt Mariëlle Karssing, 

‘maar dan is er grote kans dat je de leukste plekjes misschien wel mist.’ Mariëlle 

is adviseur voor lokale gastheerschappen en vertelt over de meerwaarde van die 

gastheerschappen en het persoonlijke contact. 
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‘Het fatsoenlijk en enthousiast ontvangen van gasten en hen wegwijs maken in jouw 

omgeving, dat is wat gastheerschappen of VVV’s doen en waar ze goed in zijn. Als 

gastheer of -vrouw kun jij zorgen dat die bezoeker jouw gebied anders betreedt. 

Ikzelf was gastheer in Hattem en wanneer mensen de weg vroegen naar het Anton 

Pieck Museum zei ik: Wilt u de snelste of leukste manier om er te komen? Je kunt 

mensen zoveel tips aan de hand doen bij een persoonlijke benadering: Daar moet je 

écht even naar binnen kijken. Of: De allerlekkerste koffie… die drink je daar. De 

bediening is supervriendelijk en het bonbonnetjes dat ze erbij serveren komt van het 

chocoladewinkeltje verderop.’ Je bent een echte ambassadeur voor de stad, het dorp, 

de omgeving en de lokale ondernemers met hun streekeigen producten.’ 

 

Het is bewezen dat mensen meer geld uitgeven als ze goed ontvangen worden. ‘Tja, 

en als je dan ook nog eens langs de leukste winkeltjes of horeca wordt gestuurd,’ 

lacht Mariëlle. 

Mariëlle adviseert en begeleidt Veluwse gastheerschappen en zo’n tien keer per jaar 

organiseert ze bijeenkomsten voor de medewerkers van de gastheerschappen. Het 

verschilt per plaats of het betaalde medewerkers zijn of vrijwilligers. Naast het 

gastheerschap vervullen de meesten ook de functie van de plaatselijke marketing 

organisatie, dat is een mooie extra uitdaging maar tegelijkertijd ook een hele andere 

tak van sport. 

 

Bij de bijeenkomsten voor medewerkers draait het om het uitwisselen van kennis en 

het inspireren van elkaar. ‘Meestal regel ik een spreker en ik vraag altijd of er 

specifieke onderwerpen zijn waar de interesse van de deelnemers naar uitgaat. Er is 

sowieso altijd tijd om met elkaar te praten en elkaar te bevragen.’ 

‘Wat ik ook doe: mensen vragen een leuk product mee te nemen. Het enthousiasme 

waarmee ze daarover vertellen, dat steekt anderen weer aan en zo inspireer je elkaar. 

Waar het op neerkomt is dat de medewerkers van de gastheerschappen goed 

geïnformeerd zijn, zodat ze hun gasten de beste informatie kunnen geven. Ieder 

gastheerschap doet het op z’n eigen manier.’ 

 

Tegenwoordig gaat veel digitaal, maar toch blijven de VVV locaties populair. 

Alhoewel de naam VVV een beetje verdwijnt. We spreken over gastheerschappen of 

inspiratiepunten, die ingericht zijn met lokale producten, die zich op bijzondere en 

mooi ingerichte plekken bevinden. Daar wordt de gast al gewaar wat er te doen is, 

aan evenementen, aan musea, aan fijne restaurants. Soms zie je een heel decor staan 
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van wat er te zien is in een bepaalde plaats. ‘Ieder doet het op z’n eigen manier,’ zegt 

Mariëlle 

De functie van Mariëlle ontstond een aantal jaar geleden toen haar vanuit Veluwe op 

1 gevraagd werd het adviseurschap op zich te nemen. ‘Zolang ik mensen elkaar kan 

laten inspireren, zodat zij daarmee verder kunnen, zolang stop ik niet. Het is heel leuk 

en fijn om te doen, dit werk,’ aldus Mariëlle. 

 

Op de foto een bijeenkomst in het bijzonder fraaie oude raadhuis in Harderwijk. 

   

80 jaar vrijheid: hoe vieren we dat? 

 

Veluwe Remembers doet een verkennend onderzoek naar hoe we het volgende 

kroonjaar van onze vrijheid vorm gaan geven. Ze geven aan: ‘Met het uitbreken van 

de oorlog in Oekraïne is opnieuw duidelijk geworden dat vrijheid niet 

vanzelfsprekend is. Van het ene op het andere moment realiseren we ons hoe 

waardevol onze democratie is. Dat we zonder angst voor represailles vanuit een 

heerser, een dictatuur, onze eigen keuzes kunnen maken. Deze bewustwording is van 

grote waarde voor ons programma in 2025, waarvan de voorbereidingen in 2024 

zullen starten. Hoewel we niet weten hoe de situatie zich tot die tijd zal ontwikkelen, 

zal de impact over 2,5 jaar nog zeker voelbaar zijn. En ook de behoefte om de waarde 
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van vrijheid te uiten. Het is dan ook mooi als we onze energie, kennis en kracht 

opnieuw voor het volgende lustrum kunnen bundelen.’ 

 

Veluwe Remembers vraagt om mee te denken over de rode lijn en activiteiten en 

heeft daarvoor een vragenlijst opgesteld. Ze stellen het op prijs wanneer je deze 

vragenlijst invult en voor vrijdag 21 april naar l.bosman@veluweop1.nl stuurt. 

   

Nieuwe Gastheren/-vrouwen van het Landschap 

   

Het had een lange adem, de IVN cursus Gastheer/Gastvrouw van het Landschap 

op de Noordwest-Veluwe. Twee jaar Corona zorgde voor uitstel op uitstel, maar 

in februari konden trainers en cursisten écht aan de slag. Vijfenveertig horeca- 

en recreatieondernemers uit Nunspeet, Epe, Hattem en Heerde leerden over de 

natuur en de cultuurhistorie van de Veluwe. Op het programma stonden 

excursies, workshops en lezingen. De cursisten bezochten diverse 

natuurgebieden, landgoederen, kastelen, wandelden langs grafheuvels en gingen 

naar streekmusea. Doel van de cursus is om gasten nóg beter tippen over de 

rijke natuur op de Veluwe en alle activiteiten in de omgeving. Daarnaast weten 

deelnemers wat de Veluwse natuur nodig heeft om in de toekomst robuust te 

blijven. 
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Het programma IVN Gastheer/-vrouw van het landschap wordt georganiseerd door 

IVN Gelderland in opdracht van Veluwe op 1, in nauwe samenwerking met de 

gemeenten Nunspeet, Epe, Hattem en Heerde en de provincie Gelderland. De 

netwerksamenwerking Veluwe op 1 ondersteunt de trainingen van IVN omdat deze 

sterk bijdragen aan de betrokkenheid van inwoners en ondernemers bij hun directe 

omgeving. Diverse (natuur)organisaties werkten mee aan het programma, waaronder 

de lokale VVV’s en Visits, IVN afdelingen, Geldersch Landschap en Kasteelen, 

Waterschap Vallei en Veluwe, Staatsbosbeheer, Bezoekerscentrum Nunspeet. 

 

De deelnemers zijn enthousiast na afloop: “Hoe gaaf is het om nu de gasten te 

kunnen vertellen dat de Veluwe de grootste stuwwal ter wereld heeft? Een boom is 

niet ‘gewoon’ een boom, die heuvel is niet ‘gewoon’ een heuvel, maar achter elk 

stukje natuur schuilt een verhaal, een stuk geschiedenis, waar we met z’n allen zuinig 

op moeten zijn”, aldus één van de ondernemers. 

 

De ondernemers sluiten zich met het afronden van deze cursus aan bij een netwerk 

van ruim 2.400 recreatieondernemers in Nederland die ook de titel IVN-

Gastheer/Gastvrouw van het Landschap dragen. Deze ondernemers vertellen samen 

het verhaal van het landschap, bieden recreanten een sterke natuurbeleving en zetten 

zich in voor de natuur in hun omgeving. 

 

Lees het oorspronkelijke persbericht en meer over IVN Gelderland hier. 

 

De foto is genomen in kasteel Cannenburgh in Vaassen, waar de deelnemers een rondleiding kregen en 

deelgenoot werden van allerlei ins en outs over het kasteel. 
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Gelderland populair bij recreatieve fietsers 

   

De ANWB deed in de nazomer van 2021 onderzoek naar recreatief fietsen. De 

onderzoeksresultaten werden afgezet tegen die van 2016. In totaal kende het 

onderzoek ruim 9.000 respondenten, waarvan bijna 1.700 uit Gelderland.  

Geen verrassing voor ‘ons Veluwenaren’, maar mooi dat deelnemers aan het 

onderzoek van de ANWB naar recreatief fietsen Gelderland met een 8,4 

waarderen. Veel complimenten over het landschap, de routes en de 

voorzieningen én goede feedback over de veiligheid en het comfort van de 

fietspaden en wegen.  
 

Enkele resultaten 

We stappen massaal op de elektrische fiets. Het gebruik van een ‘gewone’ fiets is in 

vier jaar tijd gehalveerd. Het gebruik van een toerfiets is ongeveer hetzelfde 

gebleven. Veel fietsers zijn Veluwenaren, die vanuit huis vertrekken. Maar het 

percentage dat met de auto naar de Veluwe komt en vanaf een parkeerplaats vertrekt 

met de fiets groeit. Wanneer straks de eerste ontvangstlocaties ingericht zijn, zal dat 

aantal ongetwijfeld stijgen. 

Qua bewegwijzering zijn de knooppuntenborden ongekend populair: verreweg de 

meeste gebruikers volgt de bordjes om zich over het gebied te verplaatsen. Apps op 

de telefoon staan op de tweede plaats. 

 

De ideale tocht 

Bovenaan de lijst van factoren die de ideale fietstocht bepalen, staat de omgeving. 

Dat vinden mensen het allerbelangrijkst. Daarna volgen snel het vervoermiddel en de 

veiligheid en het comfort van de paden en wegen. Fietsers storen zich met name aan 

te smalle paden. Ook drukte op fietspaden, snelheidsverschillen en asociaal gedrag 
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zijn voor een toenemend aantal fietsers een ergernis. Een probleem dat in 2016 alleen 

speelde in de Randstad. 

De ANWB wil dat mensen veilig en met plezier kunnen fietsen. Dat betekent veilige 

en geschikte fietspaden en voldoende voorzieningen onderweg voor fietsers. De 

ANWB voert dit onderzoek elke vier jaar uit om de kwaliteit van Nederland fietsland 

te monitoren. Met deze onderzoeksresultaten onder de arm gaat de ANWB per 

provincie in gesprek met de stakeholders. 

 

Het onderzoek recreatief fietsen in Nederland en de uitkomsten per provincie zijn te 

lezen op www.anwb.nl/recreatieffietsen. 

   

Veluwe Deelfiets: ze zijn er en ze rijden! 

 

Met op de achtergrond het besneeuwde landschap van buitenplaats Beekhuizen 

stappen gedeputeerde Peter van ’t Hoog en VeluweAlliantie-voorzitter Willem 

Bijleveld op de eerste Veluwe Deelfiets. De HUB bij Beekhuizen is een van de 

locaties waar de Veluwe Deelfiets vanaf nu via een app gereserveerd worden. De 

fietsen worden hier opgeladen door middel van zonne-energie. De in het 

voorjaar van 2021 opgerichte deelfietsencoöperatie bereikt daarmee een 

mijlpaal: bezoekers kunnen zich over de Veluwe verplaatsen met zo min 
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mogelijk CO2-uitstoot. Verspreid over de Veluwe zijn er diverse ophaal- en 

inleverpunten; de fiets hoeft niet per se ingeleverd te worden waar hij is 

opgehaald. Het is een mooi resultaat van samenwerking van partijen met steun 

van de VeluweAlliantie.  

Je met een gemotoriseerde fiets verplaatsen over de Veluwe met zo min mogelijk 

CO2-uitstoot was het uitgangspunt waarmee vier Veluwse ondernemers hun 

coöperatie startten. Hendrik-Jan Borsboom van Outdoor Centrum Nunspeet, Peter 

Oversteegen van Veluwe Actief, John van de Hoef van Fietsverhuur Ede en Erik 

Kroon van Veluwespecialist hebben het concept gerealiseerd. Fietsen,  milieubewust 

opgeladen en via een app te reserveren. De Veluwe Deelfiets is een feit. 

Flexibele, groene gastvrijheid 

Belangrijk onderdeel van het concept – naast duurzaamheid – is gastvrijheid en 

flexibiliteit. De Veluwe Deelfiets hoef je ’s avonds niet terug te brengen op de plek 

waar je gestart bent. De fiets kan op verschillende punten op de Veluwe ingeleverd 

en/of weer opgeladen worden. Peter Oversteegen, Veluwe Actief: ‘Als je duurzaam 

op vakantie wilt, kom je met het openbaar vervoer naar de Veluwe, pakt een 

deelfiets, je gaat één of meerdere dagen op pad en levert je fiets in op een inleverpunt 

dat jou past.’ 

Een fiets, een app en zonne-energie 

Het systeem werkt heel simpel: men gaat naar een Veluwe Deelfietspunt, het slot 

opent zich via de Veluwe Deelfiets-app en je betaalt per minuut. 

Het eerste punt waar de fiets opgeladen wordt door middel van zonne-energie is bij 

Buitenplaats Beekhuizen. ‘Een mooie plaats voor deze HUB,’ zegt Peter 

Oversteegen. ‘De buitenplaats is helemaal ingericht op het beleven van de natuur, 

daar past ons concept van deelfietsen perfect in. 

Groeien 

Een van de andere initiatiefnemers, Erik Kroon, zegt: ‘En nu groeien. We willen eind 

2023 1.000 deelfietsen hebben, maar dat betekent dat andere ondernemers mee 

moeten doen én dat bezoekers een deelfiets huren. Het is eigenlijk heel simpel, als we 

allemaal samenwerken en ons steentje bijdragen, dan wordt die Veluwe steeds 

duurzamer, daarom hebben wij onze nek uitgestoken met dit project.’ 

Duurzame mobiliteit 

Gedeputeerde Peter van ’t Hoog: “De Veluwe is prettig te ontdekken met deze 

moderne deelfietsen. Ze maken het mogelijk veel te zien en ze worden milieubewust 
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opgeladen. Win-win dus. Voor de toerist en de Veluwe zelf. Dit soort plannen sluiten 

goed aan bij wat wij met duurzame mobiliteit  voor ogen hebben.” 

 

 

Geniet van de paasdagen! 
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